
VIJESTI

XI KONGRES MEĐUNARODNOG DRUšTVA ZA FOTOGRAMETRIJU

- LOZANA, 8-20. JUL! 1968. G -

Međunarodno društvo za fotogra
mettriju održalo je svoj redoviti, XI
Kongres u Lozani (švicarska) od 8. do
20. jula 1968. godine. Pragram rad
Kongresa obuhvatio je slijedeće m:.-.
nifestacije:

1 - Sastanke foruma Međunarod
nog društva

2 - Sastanke stručnih komisija
društva

3 - Izložbu fotogrametrijske dje
latnosti i instrumentarija

4 - Tehničke ekskurzije.

Rad Kongresa - odnosno njegove
manifestacije - pratilo je preko 1.200
učesnika. Među njima bilo je i 25-30
fotogrametrijskih stručnjaka iz Jugo
slaslavije. Nacionalnu delegaciju Save
za geodetskih inženjera i geometara
Jugoslavije predstavljali su: Car Dra
gutin, dipl. geod. ing., Putnik Ljubiša,
dipl. geod. ing., Buder Ivan, dipl. geod.
ing. i Sindik Anton, dipl. geod. ing. Na
osnovu Statuta društva koji je bio na
snazi do ovog Kongresa, na sastanci
ma foruma dva delegata SGIGJ imali
su pravo odlučivanja-glasanja, dok su
druga dva imali status savjetnika.
Sastanci i odluke foruma Medunaroa
nag društva za fotogrametriju

U toku XI Kongresa održane su 4
sjednice nacionalnih delegata i 2 ple
narne sjednice. Na tim sjednicama
razmatrana su slijedeća pitanja i pri
hvaćene odluke:

1 - Prihvaćen je novi Statut Me
đunarodnog društva za fotogrametriju
koji je stupio na snagu 10. jula 1968.
godine, tj. na dan njegovog izglasava
nja u generalnoj skupštini dok su sta
ri organi društva obavljali svoje fun
kcije sve do kraja rada XI Kongresa.
Po novom Statutu, svako nacionalno
udruženje, kao član Međunarodnog
društva za fotogrametriju, ima jedna
ko pravo odlučivanja, sa po jednim
glasom, dok je po starom Statutu broj
glasova zavisio od broja članova upi
sanih u pojedino nacionalno udruže
nje. Takođe je izmijenjena kategoriza
cija i iznos godišnje članarine Među
narodnom društvu i sada ona iznosi
30 švicarskih franaka po jedinici ka
tegorizacije (SGIGJ je svrstan u ka
tegoriju 2. što znači da ubuduće nje
gov godišnji doprinos treba da iznosi
60 šfr.).

2 - Između X i XI Kongresa pri
mljeni su u Međunarodno društvo za
fotogrametriju, kao njegovi novi čla
novi:
- Nacionalni kartografski institut Mi

nistarstva odbrane Alžira,
- Australijansko društvo za fotogra

metriju,
- Naučno-tehnički savez geodeta Bu

garske,
- Geodetski i kartografski institut

Kube,
- Geodetski i kartografski odsjek Mi

nistarstva za planiranje i razvoj Li
bije,

- Geografska armijska služba Sirije,
- Geodetska služba Tajlanda.
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Na ovom Kongresu, u članstvo Me
đunarodnog društva primljene su sli
jedeće organizacije:
- Fotogrametrijski nacionalni komi

tet SSSR-a;
-- Fotogrametrijsko društvo Meksika.

Sa ovim novoprimljenim, Međuna
rodno društvo sada broji oko 50 čla
nova.

3 - Odlučeno je da se naredni, XII
Kongres održi 1972. godine u Otavi
(Kanada). Lista kandidata za organi
zaciju XIII i slijedećih Kongresa,· do
bila je ovakav redoslijed: Finska, Bu
garska, SAD, Japan i Brazil.

4 - Na plenarnoj sjednici prihva
ćena je i odluka da predsjedništvo dru
štva stupi u kontakt sa Međunarod
nim društvom geometara (FIG) i da
mu predloži da ubuduće svoje Kon
grese održava svake četvrte a ne sva
ke treće godine kao što je to sada.
Time bi se izbjeglo poklapanje Kon
gresa ova dva društva i jedan drugog
bi slijedio u razmaku od dvije godine.

5 - Predsjedništvo društva je o
vlašteno da - po prijedlogu francu
ske delegacije - razmotri mogućnost
slobodne razmjene kartografske do
kumentacije (karte, snimci, itd.) u
naučne svrhe i da u tom cilju kontak
tim direktno ili preko nacionalnih u
druženja sa odgovornim faktorima u
pojedinim zemljama u svrhu realizaci
je ovog prijedloga. Rezultati ovih kon
takata treba da budu saopćeni svim

_ nacionalnim udruženjima - članovima
Međunarodnog društva za fotograme
triju.

6 - Odlučeno je takođe da Prer'
siedništvo društva sa predsjednicima
sti učnih komisi ia formira radnu gru
•m koja treba da razmotri i predlož:
novu podjelu i zadatke stručnih komi
sija društva.

7 - Izabrano je novo rukovodstvo
Međunarodnog društva za fotograme
tri] u ~1 sastavu:
- predsjednik: Prof. dr. Solaini (Ita

lija)
- prvi potpredsjednik: Prof. dr. Bach-

mann (švicarska)
- drugi potpredsjednik: Prof. dr. Ha
lonen (Finska)
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- generalni sekaretar: Ing. Sklada!
(čSSR)

- blagajnik: G. C. Tewinkel (SAD)
- direktor Kongresa: S.A. Gamble

(Kanada)
8 - Predsjedništvo pojedinih stru

čnih komisija povjereno je nacional
nim udruženjima slijedećih zemalja:
- Komisija I: Snimanje i navigacija

SAD (M.B. Scher)
- Komisija II: Teorija, metodi i in

strumenti restitucije: Savezna re
publika Njemačka (Deker)

- Komisija III: Aerotriangulacija -
Velika Britanija (Prof. E. Thomp
son)

- Komisija IV: Kartiranje pomoću
snimaka Holandija (Van der
Weele)

- Komisija V: Specijalna primjena
fotogrametrije - Francuska (M.
Carbonnell)

- Komisija VI: Bibliografija, obrazo
vanje i terminologija - CSSR
(Prof. Gal)

- Komisija VII: Fotointerpretacija
- Njemačka demokratska republi-
ka (Dr. A. Reinhold).

Sastanci stručnih komisija Međunarod
nag društva za fotogrametriju

U okviru rada ovih komisija pod
nešeno je preko 250 stručnih referata.
Na odvojenim sastancima komisija
ukratko su izloženi samo glavni refe
rati i vođena je kraća diskusija. Pro
stor ne dozvoljava da se dade prikaz
tog obimnog materijala. Smatramo
korisnim da istaknemo osnovne zada
tke prihvaćene kroz rezolucije pojedi
nih komisija jer se i preko toga mo
že u izvjesnom obimu sagledati sadaš
nje stanje fotogrametrije i daljnji
pravci njenog razvoja.

Komisija I: Treba nastaviti sa dalj
im ispitivanjima kvaliteta i iskorišća
vanja slike zemljišta dobivene postup
cima fotografije u boji, obične i ter
malne infracrvene fotografije kao
fotografije dobivene emitovanim i re-



flektovanim radarskim zracima. Ko
misija I preporučuje da se nastave is
pitivački radovi koji bi doveli do stan
dardizacije metoda za testiranje i ka
libraciju kamera. Rezultate radne gru
pe postignute u okviru ispitivanja
kvaliteta slike treba objaviti u listu
»Photograrnetria« kako bi bili dostupni
interesentima.

Komisija II: Odlučena je da se u
saradnji sa proizvođačima fotograme
trijskih instrumenata nastavi ispitiva
nje i utvrđivanje standardnog postup
ka za testove fotogrametrijskih in
strumenata. Zatim je odlučena c.la se
formira radna grupa koja bi detalj
nije obradila probleme vezane za au
tomatsku i analitičku instrumenta
ciju, a obzirom na sve i veću primje
nu fotogrametrije u inžinjerstvu, pre
poručeno je fabrikantima da stupe u
kontakt sa korisnicima iz čega treba
da rezultiraju poboljšanja instrumen
tarija i opreme koja se koristi u OVl
svrhe. Budući da oceanografski pre
mjer dobija sve više u važnosti, pre
poručeno je da se razmatraju i razra
de metode i instrumenti za fotog.
metrijsko kartiranje morskog dna.

Komisija III: Za slijedeći četvero
godišnji period istaknute su teme na
kojima treba raditi i obrađivati ih:

- dobijanje i obrada podataka
-- studije i analize tačnosti aero-

triangulacije
- korištenje pomoćnih podataka

u aerotriangulaciji
- razmatranje ekonomićnosti pri

mjene aerotriangulacije
- studije i praktična primjena sa

telitne triangulacije.
Preporučuje se organizacijama da

u svojim praktičnim poslovima pri
mjenj uju više metoda aerotriangula
cije te da rezultate saopćavaju ITC-u
(Delf t) u svrhu analize i publikova
nja. 1 akođe se preporučuje da se u
praksi smjelije uvodi metoda umjet
nog pikiranja tačaka i njihovog pre-

nosa na susjedne snimke te da se re
zultati postignute tačnosti izmjenjuju
kako bi se moglo doći do općih stan
darda tačnosti i toleransi odstupanja.

Komisija IV: U okviru ove komisi
je treba oformiti radnu grupu koja će
obraditi temu »Fotogrametriju u tra
siranju komunikacija«. Glavna pitanja
koja u okviru ove grupe treba obra
diti su teorija i primjena digitalnog
modela terena i primjena ortofotomc
tada i ortofotoplanova u trasiranju
projektovanju komunikacija. Preporu
čeno je da se pristupi studijama za
utvrđivanje najefikasnijih metoda si
multane registracije svih potrebnih
podataka kod izrade karata i planova
te da se razmotri kombinacija grafič
kog i nunicričkog premjera i metoda
sa orto-Iotometodom. Treba takođe
pristupni studijama i analizama eko
nornskog aspekta fotogrametrijskog
premjera i pokušati naći sistem za
procjenu ekonomičnosti fotograrnetri
skih operacija.

Komisija V: Preporučuje se u slije
dećem periodu raditi na ovim tema
ma:
- kalibracija fotogrametrijskog in

strumentarija koji se koristi u
vantopografskoj fotogrametriji,

- daljnji razvoj instrumentarija
pogodnog za primjenu fotogra
metrije u specijalne svrhe, u
ključujući kamere sa promjenji
vom fokusnom dužinom.

- analitički pristup fotogrametriji
primjenjenoj u vantopografske
premjere,

- razmatranje sistema četverodi
menzionalne fotogrametrije (Y,
X, H i t - vrijeme).

Komisija VI: U okviru rada ove
Komisije treba nastaviti razmatranja
vezana za probleme obrazovanja foto
grametrijskih stručnjaka i na pokuša
jima i naporima za standardizaciju fo-
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togrametrijske terminologije. U tom
pogledu prihvaćeno je da se za termi
ne kod kalibracije kamera koriste iz
razi dati u referatu prof. Halerta:
»Problerni kvaliteta u fotogrametriji«.
U svrhu utvrđivanja jedinstvene ter
minologije u računu izjednačenja i,.u
ji se koristi u fotogrametriji, odluče
no je da se stupi u kontakt sa Među
narodnom geodetskom i geofizičkom
unijom (UGGI). Nastaviće se rad na
izdavanju međunarodne fotogrametrij
ske bibliografije koju u ime Međuna
rodnog društva za fotogrametriju iz
dajte: ITC u Delftu (Holandija). Tako
đe je preporučeno da se u okviru na
cionalnih udruženja priđe sređivanju
podataka o razvoju fotogrametrije što
bi bila osnova za izradu opće povije
sti razvoja fotogrametrije.

Komisija VII: Obzirom na nastale
potrebe i daljnji razvoj fotointerpre
tacije kao i uslijed pojave novih na
čina registracije slike zemljišta ( tzv.
remote sensing), odlučeno je da se
formira zajednička radna grupa koju
će sačinjavati stručnjaci iz domena
i VII Komisije. Takođe je preporu
čeno da nacionalna udruženja ener
gičnije priđu formiranju svojih komi
sija za fotointerpretaciju. U okviru
konkretnih studija preporučuju se sli
jedeće teme:
- standardizacija grafičkih simbo

la u fotointerpretaciji
- studija kontrolnih i dopunskih

mjerenja na terenu nakon izvr
šene fotointerpretacije

- razvoj instrumentarija u svrhu
smanjenja cijene koštanja sni
manja namijenjenog fotointer
pretaciji

- daljnja istraživanja pri korišče
nju infra - crvene fotografije.

Izložba fotogrametrijske djelatnosti
i instrumentarija

Međunarodna fotograrnetrijska iz
ložba bila je sastavni dio XI Kongre
sa Međunarodnog društva za fotogra
metriju. Sastojala se iz tri dijela:

1 - Izložba nacionalnih udruženja,
uz učešće 20 izlagača, koji su prika
zali svoja dostignuća na području fo
togrametrije i fotointerpretacije

2 - Naučna izložba tehničkih ko
misija Međunarodnog društva za fo
togrametriju te pojedinih naučnih, is
traživačkih i školskih centara, uz uče
šće 15 izlagača,

3 - Izložba fotogrametrijskih in
strumenata, pribora i opreme na ko
joj su bili eksponati najvećih i naj
značajnijih fabrika - većinom evrop
skih - i na kojoj je izlagalo više od
40 izlagača.

Izložba u cjelini je u potpunosti
uspjela ne samo sa stanovišta osnov
ne namjene nego i zbpg toga što je
bila priređena u reprezentativnim i
vrlo pogodnim prostorijama koje su
pružale mogućnost svakodnevnih po
slovnih i stručnih susreta. Ona je u
punom smislu dopunila rad stručnih
komisija pa je time doprinijela općem
uspjehu i vrlo plodnom radu XI Kon
gresa.

Tehničke ekskurzije
Organizator i domaćin - švicar

sko društvo za fotogrametriju
predvidio je da učesnici ovog Kongre
sa, u okviru tehničkih ekskurzija, po
sjete i upoznaju se sa radom nekoli
ko institucija i proizvođača fotogra
rnetrijskog instrumentarija u svojoj
zemlji. Tako je bilo moguće posjetiti:

1. Evropski centar za nuklearna is
traživanja u ženevi,

2. Topografsku službu švicarske,
Federalnu katastarsku upravu i Foto
grametrijski ured Leupin - sve u
Bernu,

3. Fabriku Wild u Herbrugu
4. Fabriku Kem u Arau.
Dobro organizovane isa ljubaznim

vodičima, ove su ekskurzije bile veo
ma korisne. Ali pogriješilo bi se kada
bi se domaćinu dala pohvala samo za
dobru organizaciju tehničkih ekskur
zija. u svakom pogledu, organizacija
Kongresa bila je na zavidnoj visini i
vjerujemo da su svi od 25-30 struč
njaka iz Jugoslavije koji su pratili
Kongres u cijelom njegovom trajanju
ili su za par dana posjetili neku od
njegovih brojnih manifestacija, ste
kli takav utisak. Sindik
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